
 بهتر است از جشنواره امسال 
ش�روع كنيم. آقاي عباسيان! 
اكن�ون وضعي�ت برگ�زاري و 
ميزان تأثير گذاري بين المللي 
جش�نواره فيل�م فج�ردر چه 

سطحي است؟
جشنواره سي و دوم كه در حوزه سينماي 
ايران برگزار ش��د به لحاظ اجرايي نمره 
قابل قبولي خواهد گرف��ت و بايد به تيم 
برگزار كننده جش��نواره خسته نباشيد 
گفت اما متأسفانه به همان اندازه از لحاظ 
محتوايي نمره قابل قبولي نمي گيرد زيرا 
فيلم هايي در جش��نواره حضور داشتند 
كه قطع��ا در ش��أن انقلاب و در ش��أن 
جشنواره اي با نام فجر نبودند. اين درحالي 
است كه ما به س��ينما نگاه ايدئولوژيك 
داري��م و اتفاقاً نگاهمان به رس��انه، نگاه 
ابزاري اس��ت براي همين هم هست كه 
با س��ينماي هاليوود كه ت��لاش دارد تا 
اف��كار عمومي را درجهت اس��تراتژي ها 
و سياست هاي اس��تكبارانه اش هدايت 
كند مخالفيم، در طرف مقابل سينمايي 
چون سينماي هاليوود فيلمسازاني هم 
هستند كه بر اس��اس ارزش و نگاه ملي، 
نگاه استكبارستيزانه و حتي نگاه اسلامي 
ما فيلم مي سازند اما هيچ حمايتي از آنان 
ص��ورت نمي گيرد، جش��نواره فجر بايد 
فضاي بروز اين استعدادها در دنيا باشد. 

 آيا علاوه بر هاليوود، نمونه هاي 
ملموس ديگ�ري ه�م در اين 

زمينه وجود دارد؟
حماي��ت جش��نواره فج��ر از چني��ن 
اس��تعدادهايي كار عجيبي نيس��ت اين 
همان كاري اس��ت كه دوبي در راستاي 
سياست هاي خودش از سال هاي گذشته 
انجام مي داد، به طوري كه بخش مسابقه 
دوبي ساليان س��ال فقط عربين فيلم بود 
يعني تعيين كرده بودند كه هم فيلمساز و 
هم موضوع فيلم، بايد عربي باشد براي اين 
گونه فيلم ها جايزه 100 هزار دلاري هم در 
نظر گرفتند بعد از مدتي هم بخش سينما 
و آفريقا را به جشنواره شان اضافه كردند در 
واقع جشنواره  اي مانند دوبي سعي دارد تا 
در جهت اهداف و سياست هايش، فيلمساز 
رش��د بدهد بنابراين چرا ما نبايد به فكر 
باشيم و چرا نبايد از فيلم هايي كه مطابق با 
استراتژيك ماست و نگاه استكبارستيزي 
و ضد اس��تعماري و نگاهي اسلامي دارد 
را حمايت كني��م. اگر از چني��ن فيلم ها 
و فيلمس��ازاني تجلي��ل و حمايت ش��ود 
مسلما بعد از 5 تا 10 سال جشنواره فجر 
كه جايگاه ويژه اي هم دارد الگوي تمامي 
جشنواره هاي فيلم در كشور خواهد شد، 
نه تنها جشنواره فجر بلكه جشنواره فيلم 
كودك، س��ينماي حقيقت و فيلم كوتاه 
تهران كه سه جش��نواره مطرح و مرجع 
در كشور هستند مي توانند در اين راستا 
الگوسازي كنند اما متأس��فانه تا به حال 
چني��ن اتفاقي ب��ه صورت جدي ش��كل 

نگرفته است. 
زمان��ي در جش��نواره س��ينما حقيقت 
مهماناني ك��ه در طول س��ال ها در اين 
جش��نواره دعوت مي ش��دند كه بعدها 
بس��ياري از آن  ها از فيلم وطن فروشانه 
يك خانواده محترم آقاي بخشي حمايت 
كردند و س��رمايه گذاران فيلم هم از بين 
همين مهمانان خارجي جشنواره سينما 
حقيقت بودند. يعني نتيجه چند س��ال 

بخش بين المللي جش��نواره ما اين شد 
كه در خدمت يك شخص و يك فيلم ضد 

ايراني درآمد!
يكي از موارد ديگر از ضعف جشنواره فجر 
حجم زياد فيلم ها و حجم بالاي جوايز در 
نظر گرفته شده بود و اين مسلما از لحاظ 
حرفه اي براي يك جشنواره بين المللي 

موضوع درستي نخواهد بود. 
 اما بخ�ش بين المل�ل منحصر 
به حض�ور فيلم ه�اي خارجي 
نيست. امور ديگري هم هست. 
در رابطه با جش��نواره بين المللي امسال 
فجر ني��ز مي ت��وان آن را به س��ه بخش 
تقسيم كرد كه يك بخش مربوط به بخش 
كارگاه ها بود كه خوش��بختانه اس��اتيد 
بسيار خوبي در آن حضور داشتند و بسيار 
خوب برگزار شد، بخش ديگر بين المللي 
جشنواره هم مربوط به س��ينماي ايران 
است كه متأسفانه در اين بخش عقبگرد 
داش��تيم و ش��ايد يكي از دلايلش هم به 
خاطر اين ب��ود كه مس��ئوليت ها دير به 
برگزيدگان سپرده شد و در كل فيلم هاي 
خوبي در بخ��ش بين الملل نداش��تيم و 
مي توان گف��ت كه اتفاق درخش��اني در 
بخش هاي وي��ژه اي ك��ه در كنار بخش 

مس��ابقات وجود دارد ص��ورت نگرفت. 
وضعيت برگزاري بازار جشنواره نيز امسال 
نمره مردود خواهد گرفت. به گونه اي كه 
به جرأت مي توان گفت كه بدترين بازار در 
چند دوره اخير، بازار اين دوره جشنواره 
فجر بود و برگزاركنندگان جشنواره بايد 
دركيفيت برگزاري بازار تجديد نظركنند. 
 امس�ال به نظر مي رسيد نظم 
درستي بر بازار بين المللي فيلم 
فجر حاكم نيست. مدت زمان 
آن بسيار كوتاه بود و به خصوص 
اينكه اجازه حضور خبرنگاران 

در بازار را هم ندادند. 
وضع بازار فجر امسال بس��يار نامناسب 
بود، امس��ال به شكل بس��يار نامعقولي 

براي اينكه ويدئو رسانه بخش خصوصي 
در بازار شركت كند از هر نفر 150 هزار 
تومان دريافت مي كردند در صورتي كه از 
كشورهاي ديگر افراد را رايگان مي بريم 
و مي آوريم اما براي يك مؤسسه داخلي 
هزينه هاي نامعقول در نظر مي گيريم، ما 
كمپاني دعوت مي كنيم و براي اين دعوت 
هزينه زيادي هم پرداخ��ت مي كنيم تا 
بيايند و فيلم هايشان را بفروشند در حالي 
كه بايد خريدار بيايد تا اي��ن بازار رونق 
پيدا كند، خريدار هم در ايران تلويزيون 

و مؤسس��ات رسانه اي اس��ت كه در اين 
ميان تلويزيون هيچ الزامي براي حضور 
در ب��ازار فجر ن��دارد؛ زي��را در بازارهاي 
متع��دد بين المللي ش��ركت مي كند از 
طرفي جش��نواره بازار فيلم ايران را هم 
تلويزي��ون برگزار مي كرد ك��ه البته بعد 
از چن��د دوره مديران تلويزي��ون بازار را 
تعطيل كردند زيرا براي سفرهايشان كه 
ديگر توجيهي نداشت تحت فشار بودند. 
با اين اوضاع براي مهم ترين خريدار فيلم 
داخلي اينطور شرايط تعيين كردند كه 
در ش��أن مهمان هاي داخلي نبود.  يكي 
ازموضوعات كه در رابط��ه با بخش بازار 
امسال در سكوت ماند تصفيه حسابي بود 
كه با مدير دوره قبل صورت گرفت كه به 
صرف اينكه سال گذشته مدير بخش بازار 
ش��ده بود از او انتقام گرفتند، در صورتي 
كه ايشان فردي بسيار توانمند بود و يكي 
از معدود افرادي است كه دست اندركار 
جدي ح��وزه خريد و ف��روش فيلم هاي 
بين المللي در ايران اس��ت اما به او اجازه 
ورود به بخش ب��ازار را ندادند و اين لكه 
ننگي براي جشنواره امسال خواهد بود. 

 مگر علت اينك�ه در همه اين 
سال ها تغيير خاصي در بخش 
بين الملل پديد نيامده كارامد 
بودن مدل اجراي آن نيست؟ به 
هر حال اين مدل طي سال ها به 

اين سر و شكل رسيده است. 

25 سال پيش آقاي شجاع نوري روشي را 
در بخش بين الملل پايه گذاري كرد كه واقعاً 
قابل تقدير بود و در زمان خودش كارايي 
بسيار بالايي داشت اما الان دوستان ما بعد 
از گذشت 25 سال هنوز هم همان روش 
را تكرار و تقليد مي كنن��د كه بايد در اين 
رابطه تجديد نظر كنند زيرا مسلما روش 
20 سال گذشته با توجه به تغيير شرايط 

دنياي كنوني متفاوت شده است. 
در حال حاضر هنوز هم دست اندركاران 
در بخش بين الملل در جش��نواره كن و 
برلين غرفه مي گيرند و پوس��تر مي زنند 
و معيارش��ان هم براي اي��ن حضور اين 
اس��ت كه نماين��دگان جش��نواره ها را 
ببينن��د و فيلم هايش��ان را عرضه كنند. 
ان��گار كار بين المللي هنوز ه��م در اين 
موضوع خلاصه مي ش��ود ك��ه فيلم ها را 
به مديران جشنواره ها برسانند در حالي 
كه اين روش در دني��اي امروز كه دنياي 
اينترنت و ايميل اس��ت جوابگو نيست؛ 
بنابراين نه تنها بخش بين الملل جشنواره 
فجر بلكه در كل بخش بين الملل تمامي 
جشنواره هاي ما و همچنين سينماي ما 

بايد دچار يك دگرديسي شود. 
 اما در برخي دوره هاي گذشته 
تجربه ه�اي موفق�ي از بخش 
بين الملل هم ثبت شده است. 

علت آن چيست؟
در زمان گذشته بخش بين الملل جشنواره 
دو كاركرد مهم داشت ازجمله مهم ترين 
كارك��رد آن اين ب��ود ك��ه علاقه مندان 
مي توانستند فيلم هايي را ببينند كه امكان 
ديدنش را نداش��تند بنابراين مسئولان 
اين بخش، فيلم ها را انتخاب مي كردند، 
سانس��ور مي كردن��د و در جش��نواره به 
نمايش مي گذاش��تند؛ بنابراين از بخش 
بين الملل جشنواره به خصوص در سال 
74، 75، 76 اس��تقبال بس��يار زيادي از 
بخش بين الملل صورت مي گيرد، كاركرد 
دوم اين بود كه نمايندگان فستيوال هاي 
مطرح فيلم ها را مي ديدند و بعد انتخاب 
كرده و خري��داري مي كردند اما در حال 
حاضر ه��ر دو كاركرد بخ��ش بين الملل 
از بين رفته اس��ت زيرا ديگ��ر جامعه به 
راحتي به فيلم هاي مختلف دسترس��ي 
دارند، از طرفي نمايندگان فس��تيوال ها 
كه در جشنواره حاضر مي شوند مديران 
مطرح آن فس��تيوال نبوده و در حقيقت 
نمايندگان دسته چندم به ايران مي آيند. 
 موضوعي كه اينجا مورد سؤال 
ق�رار مي گيرد اين اس�ت كه با 
وج�ود از بي�ن رفت�ن كارايي 
گذش�ته بخش بين الملل بايد 

اين بخش را تعطيل كرد؟ 
به طور قطع نبايد بخش بين الملل تعطيل 
و حذف ش��ود بلكه بايد روش ها را تغيير 
داده و از الگوهاي جديدي پيروي كنيم كه 
اين موضوع را ما پيشنهاد داده ايم و مسلما 
روش ها و الگوه��اي جديد نياز به دوره اي 
چند ساله و سياست گذاري هاي مناسب 
دارد.  سال گذشته تنها سالي بود كه بخش 
بين الملل جشنواره در اختيار ما قرار گرفت 
و در يك فاصله كوتاه كه به جشنواره مانده 
بود برگزاري اين بخش را به ما سپردند در 
صورتي كه بخش بين الملل جش��نواره به 
زماني حداقل يك ساله براي برنامه ريزي 
و اجرا نياز دارد، با اين حال ما اين بخش را 
نه تنها شبيه بلكه بهتر از سال هاي گذشته 
انجام داديم و براي اينكه به دوستان ثابت 
كنيم كه كاري را كه آقايان مدعي هستند 
كه بايد با تجربه چندين ساله به ثمر رساند 
به همان شيوه گذشته اما با تغييراتي زياد 
و مفيد به سرانجام رسانديم و اين كار را هم 
ظرف مدت بس��يار كوتاهي انجام داديم. 
ما حتي رايت يك فيل��م را هم نخريديم 
در صورتي كه در فارابي مرسوم است كه 
رايت فيلم مي خرند تا در جشنواره شركت 
كنند اما ما تنها درح��د 200 تا 300 دلار 
به كمپاني هاي فيلم ب��راي نمايش دادن 
فيلم پول پرداخت كردي��م، در ضمن در 
بخش بين الملل جش��نواره سال گذشته 
مروري بر سينماي لهس��تان داشتيم كه 
در اين رابطه هيئت مهمي متشكل از مدير 
صدا و سيماي لهستان، رئيس خانه سينما 
و رئيس انجمن س��ينما لهس��تان حضور 
داشتند. علاوه بر آن نيز مروري بر سينماي 
چين را هم برگزار كرديم كه در اين رابطه 
معاون وزير فرهنگ چي��ن و كارگردانان 

معروف چين هم حضور داشتند. 
با تمام اي��ن اوص��اف آنچه ام��روز بايد 
به آن دق��ت كنيم اين اس��ت كه بخش 
بين الملل جش��نواره فج��ر و همچنين 
جش��نواره كودك بايد دچ��ار تغييرات 
اساسي شود وادامه اين وضعيت، مناسب 

جشنواره هاي ما نخواهد بود. 
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 بخش بين الملل جشنواره ها بايد بستر حمايت 
از فيلمسازان استكبار ستيز دنيا باشد

گفت وگو با محمد رضا عباسيان

  اسماء معتمدي
شنيده ها حاكي از آن اس��ت كه وزير آموزش 
و پرورش قص��د دارد با همكاري صداوس��يما 
ش��بكه اي مجزا به نام ش��بكه »مدرس��ه« در 
تلويزيون راه اندازي  كند؛ شبكه اي كه محتواي 
آن در رابطه با دانش آموزان و فرهنگيان است و 
در آن برنامه هاي ويژه اي براي اين قشر پخش 
مي ش��ود. به طورحتم با توجه به گس��تردگي 
سازمان آموزش و پرورش كه مخاطبان زيادي 
هم دارد نياز است تا در رسانه ملي فضايي براي 
آنها باشد اما سؤال ما اين است چرا موازي كاري؟! 
مگر قرار نبود تا شبكه آموزش همان گونه كه از 
اسمش هم پيداست در اين راستا عمل كند؟! 
پس در اين ميان كاربرد شبكه آموزش چيست؟! 
علي الظاهر وزير آموزش و پرورش مي خواهد به 
اين بهانه از اولياي دانش آموزان مبالغي دريافت 
كند، زيرا همه مس��ئولان ك��م و بيش معتقد 
هستند كه بيشترين بار هزينه  به عهده آموزش 
و پرورش اس��ت معلوم نيست علت اين كار كه 
مس��لماً هزينه ميلياردي هم براي تأسيس و 

اجرايي كردن آن مي خواهد چيست؟!
اين درحالي اس��ت كه هنوز اغل��ب مدارس ما 
استاندارد نيستند و ش��رايط اوليه ايمن سازي 
درمورد حوادثي چون زلزله را ندارند حتي برخي 
از مدارس قدمتشان به عهد قاجار مي رسد كه هر 
آن احتمال خراب شدن آنها برسر دانش آموزان 
است؛ و در مناطق محروم دانش آموزاني هنوز 
در شرايط بس��يار نامناسب مجبور به تحصيل 
هستند و هنوز در بسياري از نقاط كشور مشكل 
بخاري نفتي و تكرار حادثه تلخ مدرسه شين آباد 
وجود دارد و... چه لزومي به هزينه كردن براي 

احداث شبكه مدرسه است؟! 
آقاي وزير آموزش و پرورش! بهتر نيست به جاي 
اين كه با صرف هزينه س��نگين، شبكه مستقلي 
را تأس��يس كنيد قص��ور اين ش��بكه را در ديگر 
شبكه هاي تلويزيوني پررنگ  نماييد؟! براي مثال: 
ش��بكه ورزش مي تواند پايه بس��يار خوبي براي 
ورزش مدارس كشور باشد يا شبكه قرآن و معارف 

اس��لامي مي تواند به آموزش كودكان و آموزش 
معارف و علوم قرآني آنها كم��ك كند و. . . اين كه 
وزارتخانه زيرنظر شما متقاضي تأسيس يك شبكه 
اختصاصي براي مدرسه ش��ده است؛ درحالي كه 
چند سال پيش شبكه آموزش براي همين منظور 
تأسيس شد ولي از قرار نتوانست در راستاي اهداف 
آموزشي خود برنامه مشخصي داشته باشد و اين 
خود جاي س��ؤال دارد؟! براي نمون��ه چرا برنامه 
»راديوهفت« درشبكه آموزش پخش مي شود؟! 

آقاي وزير آموزش و پرورش! بهتر نيست به جاي 
اين كه اين گونه بودجه بيت المال را هزينه كنيد 
آن هم در زماني كه بحران مالي زياد اس��ت و 
حضرت آقا فرمان ب��ه اقتصاد مقاومتي داده اند 
راهكار ديگري بينديشيد و در ساير شبكه هاي 

تلويزيون فعال باشيد و فرهنگ سازي كنيد؟!
مسلماً اين برنامه هاي وزارت آموزش و پرورش، 
كاملاً مغاير با اقتصاد مقاومتي است؛ درحالي كه 
اين سازمان عريض و طويل،  چاله هاي زيادي 
درمباحث اقتصادي دارد هزينه تراشي بيهوده 
تعجب آور اس��ت و آموزش و پرورشي كه هنوز 
برخي از مدي��ران آن به نام كمك به مدرس��ه 
)براي همه اولياي دانش آموزان اجباري است( 
مدت هاس��ت اصل 31 قانون اساسي كشور را 
رسماً زير سؤال برده است و برخي از خانواده ها 
را نسبت به دوگانگي حرف وعمل نظام بدبين 
كرده است چه لزومي دارد كه ناگهان ميلياردها 
تومان بودجه اي كه حق سرانه آموزشي كودكان 
و نوجوانان اين مرز و بوم اس��ت را هزينه كاري 
كند كه ض��رورت چنداني ندارد و مش��ابه آن 
در تلويزيون موجود اس��ت؟! اگر اين سازمان 
مي خواهد به تلويزيون راه ياب��د، بايد به دنبال 
مطالبه حق خود باش��د كه در شبكه آموزش 
جايگاه خود را بازيابد يا با تعامل ديگر مديران 
ش��بكه هاي تلويزيوني حضوري مؤثر داش��ته 
باش��د، نه اين كه از كيسه بيت المال بلندگويي 
براي اهداف سياس��ي مهيا كند، زيرا سياست 
تا وقتي خوب اس��ت كه در خدمت فرهنگ و 

آموزش باشد نه خلاف آن. 

تاوان بزرگ »بي گناهي مسلمانان« براي گوگل !

شبكه مدرسه روي بخاري هاي نفتي!

88498436سرويس فرهنگي

   محمد مهدي شيخ صراف
هر چند مدتي از اختتاميه سي و دومين جشنواره فجر مي گذرد اما مس�ائل بخش بين الملل جشنواره فجر و فرايند بين المللي 
شدن جشنواره هاي فيلم در ايران مسئله اي است كه در هياهوي رخدادهاي سينماي ايران مهجور مانده و كمتر مرد توجه واقع 
شده است. همين مسئله ما را بر آن داشت تا به سراغ »محمد رضا عباسيان« دبير سابق جشنواره فيلم فجر كه مديريت سي و 
يكمين دوره را بر عهده داشت برويم و در رابطه با سابقه و سرنوشت يك جش�نواره بين المللي سينمايي و ساير جشنواره هاي 
بين المللي فيلم به گفت وگو بنشينيم. متن زير ش�رح گفت وگو با اين فيلمساز و مدير سابق موسسه رسانه هاي تصويري است. 

پرينت: 13/45

   محمد رضا باقري
تئاتر »در روزهاي آخر اس�فند. . . « كه مدتي 
است در تالار وحدت برگزار مي شود به محلي 

براي تجليل از فتنه گران تبديل شد. 
كنس��رت � تئاتر »در روزهاي آخر اسفند... « به 
كارگردان��ي »محمد رحمانيان« و سرپرس��تي 
اركس��تر »بهروز صفاريان«، از ابتداي ماه جاري 
در تالار وحدت برگزار شده است.  برنامه در قالب 
تئاتري با ايفاي نقش توسط »اشكان خطيبي« و 
»غزل شاكري« آغاز شد كه سناريو بر اين اساس 
تدوين ش��ده بود كه اش��كان خطيب��ي بيماري 
روان پريش است و قرار است در برابر روانپزشكش، 
روانكاوي شود. ماجرا بدون آورده شدن نام خاصي 
به مرور به سرگذشت تلخ اعضاي گروه »يلو داگز« 
مي رسد و رفته رفته مشخص مي شود كه اشكان 
خطيبي قرار است نقش قاتل اعضاي اين گروه را 

ايفا كند و به همه كرده هايش اعتراف كند.  
برنامه در بخش هاي مختلف ب��ه مرور خاطرات 
عضو سابق يلو داگز )اشكان خطيبي( مي رسد و 
كنسرت هايي كه در خيال او اجرا مي شوند. خانم 
روانپزشك هم يك عشق موسيقي تمام عيار است 
و به مرور درگير اين اجراها و اين آثار مي شود و در 

مقاطعي هم به همخواني با اركستر مي پردازد.  
در بخش هاي��ي از اين تئاتر اش��كان خطيبي به 
همراه غزل شاكري خوانندگي كرده و قطعاتي به 

زبان انگليسي را اجرا مي كنند. 
خوانندگي تنهاي ي��ك زن در اين تئاتر نيز قابل 
تأمل اس��ت.  پنج شنبه ش��ب اين تئاتر در حالي 
اجرا شد كه از نسرين س��توده محكوم تازه آزاد 
شده فتنه 88 تقدير شد. اشكان خطيبي در پايان 
اجراي خود از ستوده دعوت كرد تا روي سن رفته 

و وي نيز اجراي خود را به وي تقديم كرد. 
ستوده ضمن قبول وكالت محكومان امنيتي در 
اغتشاشات و آشوب هاي سال 88 حضور و نقش 
فعالي داشت. اين تئاتر در حالي در تالار وحدت 
برگزار مي ش��ود كه فضاي آزادي در محل اجرا 
برقرار است و البته به شركت كنندگان اجازه ضبط 

تصاوير داده نمي شود. 

بازهم بي ملاحظگي در وزارت ارشاد 
 تجليل از نسرين ستوده 

محكوم امنيتي 88 در تالار وحدت!

همسر بازيگر »آرايشگاه زيبا«: 

حميد انگيزه زندگی را از دست 
داده است!

   نازنين شاد پي
حميد اوضاع خوبی ندارد. هر دو پايش را از ناحيه 
زير زانو به پايين از دس��ت داده اس��ت. اصلا به 
زندگی اميدوار نيست و اين خيلی رنج آور است. 
حميد انگيزه ای كه بخواهد زندگی كند را هم از 
دست داده است. همكاری نمی كند و داروهايش 

را نمی خورد. به تازگی هم لب به غذا نمی زند.
حميد مهرآرا از بازيگران قديم��ی تلويزيون كه 
بيش از هر چيز به واسطه ايفای نقش در سريال 
»آرايشگاه زيبا« و در قامت يكی از رفقای نزديك 
»اسد خمارلو« شناخته می ش��د، مدتی بود كه 
از ش��دت يافتن بيماری ديابت خود رنج می برد. 
مهرآرا كه چند س��الی اس��ت علاوه بر ديابت از 
بيماری افسردگی هم رنج می برد، به ناچار چند 
ماه پيش ه��ر دو پايش را به دليل ش��دت يافتن 
بيماری ديابتش از دس��ت داد. به گزارش شبكه 
ايران »آريا« با همس��ر اي��ن بازيگر گفت و گويی 

داشته است كه می خوانيد:
همسر حميد مهرآرا با بيان شدت يافتن افسردگی 
همسرش گفت: »حميد اوضاع خوبی ندارد. هر دو 
پايش را از ناحيه زير زانو به پايين از دس��ت داده 
است. اصلا به زندگی اميدوار نيست و اين خيلی 
رنج آور است. حميد انگيزه ای كه بخواهد زندگی 
كند را هم از دست داده است. همكاری نمی كند 
و داروهايش را نمی خورد. به تازگی هم لب به غذا 
نمی زند.« همسر اين بازيگر در خصوص عيادت 
هنرمندان از همسرش گفت: »عده ای از بازيگران 
لطف كرده اند و از حميد عي��ادت كرده اند. آقای 
فرجی مديريت ش��بكه دو س��يما و آقای فتحی 
هم خيلی لطف داش��تند. من از همه دوس��تان 
تشكر می كنم. مشكل من حميد است كه انگيزه 
برای بهبودی و امي��د به زندگی را دس��ت داده 
اس��ت. من همه تلاش��م را كرده ام اما متاسفانه 
جواب نگرفته ام.« حميد مه��رآرا كه هم اكنون 
70سال س��ن دارد، در س��ريال های پرمخاطبی 
چ��ون »اميركبي��ر«، »پهلوان��ان نمی ميرند« و 

»روزگار جوانی« بازی داشته است.

وضع بازار فجر امسال بسيار 
نامناس�ب ب�ود، امس�ال به 
شكل بسيار نامعقولي براي 
اينك�ه ويدئو رس�انه بخش 
خصوص�ي در بازار ش�ركت 
كند از هر نفر 150 هزار تومان 
دريافت مي كردند در صورتي 
كه از كشورهاي ديگر افراد را 

رايگان مي بريم و مي آوريم

سال گذش�ته تنها سالي بود 
كه بخش بين الملل جشنواره 
را به ما سپردند در صورتي كه 
بخش بين الملل جشنواره به 
زماني حداقل يك ساله براي 
برنامه ريزي و اجرا نياز دارد، با 
اين حال ما اين بخش را نه تنها 
شبيه بلكه بهتر از سال هاي 

گذشته انجام داديم

شاخ غول جست وجوگر شكست

   الناز خمامي زاده
برخي رسانه هاي خارجي روزشنبه از صدور 
حكمي خبر دادند كه پس از يك سال و اندي 
كمپان�ي گوگل و س�ايت اش�تراك ويدئوي 
يوتيوب را ملزم به حذف ويدئوي ضد اسلامي 
و توهين آميز »بي گناهي مسلمانان« از فضاي 
اينترنت مي كند؛ شعبه نهم دادگاه استيناف 
ايالات متحده امريكا در سان فرانسيس�كو 
اين حكم را ص�ادر كرده اس�ت و اجراي آن 
مي تواند هزينه هاي مالي سنگيني بر دوش 
كمپاني گوگل بگذارد؛ كمپاني گوگل همچنان 
در مقابل اين حكم مقاومت مي كند و اين در 
حالي است كه گفته مي شود دادگاه امريكايي 
تنها خواهان آن اس�ت كه بخش هايي از اين 

ويدئو حذف شود:
به گزارش »جوان«، كمپاني گوگل و شركت تابعه 
آن يعني يوتيوب در آستانه پس دادن تاوان انتشار 
يك ويدئوي توهين آميز عليه پيامبر اسلام هستند 
كه در بيش از يك سال پيش منجر به اعتراضات 
گسترده مسلمانان سرتاسر جهان شده بود؛ گوگل 
كه شركت مادر سايت اشتراك ويدئوي يوتيوب 
محسوب مي شود به رغم اوج گرفتن اعتراضات 
هزاران مسلمان سرتاسر جهان در آن زمان حاضر 
به حذف اين ويدئوي توهين آميز نشد و حتي به 
درخواست دولت امريكا براي پايين كشيدن اين 
ويدئو از فضاي اينترنت جواب رد داد؛ اكنون اما 
غول موتور جست وگر گوگل گرفتار يك حريف 
نيرومندتر شده اس��ت؛ بازيگري پاره وقت به نام 
سيندي لي گارس��يا كه براي پنج ثانيه بازي در 
اين فيلم 500 دلار گرفته بود از اين فيلم به دادگاه 
اعتراض كرده اس��ت. در دادخواست اين بازيگر 
گفته شده كه اين فيلم معيشت و امنيت او را به 
خطر انداخته و كپي رايت او را نقض كرده است. 
اين بازيگر به شعبه نهم دادگاه استيناف ايالات 
متحده امريكا در سان فرانسيسكو مراجعه كرده 
و با اعلام اينكه براي نقش��ش از حق كپي رايت 
برخوردار است خواستار حذف اين ويدئو از سايت 
يوتيوب شده اس��ت؛ دادگاه استيناف امريكا نيز 
اين خواسته را قانوني دانسته و حكم حذف اين 
ويدئو از روي يوتيوب را صادر كرده است. با اين 
حال گوگل همچنان در مقابل اين حكم قانوني 
مقاومت مي كند اما تاكن��ون تلاش هايش راه به 
جايي نبرده اس��ت. گوگل بيم آن را دارد كه به 
خاطر پخش ويدئوي »بي گناهي مس��لمانان« 
تاوان سنگيني بپردازد.   پايين كشيدن يك ويدئو 
از فضاي اينترنت مي تواند دردسرهاي زيادي را 

براي گوگل و يوتيوب به همراه داشته باشد؛ در 
واقع گوگل بايد حكم صادر شده از طرف دادگاه 
امريكايي را به طور كامل اجرا كند اما اين كار براي 
اين شركت چندان آسان نخواهد بود؛ گوگل براي 
حذف اين ويدئو نه تنها بايد تمامي سيستم هاي 
زيرمجموعه خود را نظارت كند بلكه مجبور است 
در فرآيندي دش��وار و براي جلوگي��ري از آپلود 
شدن نسخه هاي جديد اين ويدئو توسط مردم 
زمان زيادي را صرف تجسس و نگهباني فضاي 
خود كند. اقدامي كه براي اين شركت بي سابقه، 
زمانبر و هزينه بردار است. در واقع اين تاوان بزرگي 
است كه گوگل بايد به خاطر چشمپوشي از قانون 
حقوق بش��ر در قبال نمايش ي��ك ويدئوي ضد 
اسلامي بپردازد. با اين حال يكي از سخنگويان 
گوگل گفته است: »ما با اين حكم مخالف هستيم 

و عليه آن خواهيم جنگيد.«
نبرد قانوني گوگل و تاواني كه اين ش��ركت هم 
اكنون در حال پ��س دادن اس��ت نطق ختامي 
ماجراي اسلام س��تيزي بي س��ابقه اي است كه 
در جولاي 2011 اتفاق افت��اد؛ در آن زمان يك 
گروه فيلمسازي براي ساخت فيلمي كم بودجه 
با نام »كوي��ر جنگجو« اقدام به ج��ذب بازيگر و 
تصويربرداري يك داس��تان ماجراجويانه عربي 
در خارج از لس آنجلس كردند. اما مارك باسلي 
يوس��ف، تهيه كننده اي��ن فيلم ب��دون اطلاع 
بازيگران و ديگر عوامل فيل��م در مرحله پس از 
توليد ديالوگ هاي ضد اس��لامي را به اين فيلم 
افزود و در جولاي 2012، 14 دقيقه از اين فيلم 
را تحت عنوان »زندگي واقعي محمد« به عنوان 
تريل��ر و پيش نمايش روي س��ايت يوتيوب قرار 
داد.  بر اساس اين گزارش هم اكنون اگر كاربران 
ويدئوي ضد اسلامي »بي گناهي مسلمانان« را 
در فضاي اينترنت جست و جو كنند با صفحه اي 
سياه با پيغامي از طرف گوگل مبني بر تعهد اين 
ش��ركت به مبارزه عليه حكم قانوني حذف اين 
ويدئو از روي اينترنت مواجه خواهند ش��د. اين 
در حالي است كه به نوشته گاردين رأي دادگاه 
امريكايي اين است كه تنها قسمت هايي از فيلم 
كه گارسيا در آن بازي كرده است حذف شود اما 
گوگل و يوتيوب نمي خواهند هيچ بخشي از اين 
فيلم غيراسلامي از روي اينترنت پايين كشيده 
شود! جالب آنجا است كه بر اساس قوانين يوتيوب 
و شركت گوگل كه مسئول انتشار اين ويدئوي 
ضد اسلامي هستند انتشار محتواي رسانه اي كه 
به عقايد و باورهاي قوم يا ملتي توهين كند خلاف 

قانون محسوب مي شود!


